
88

سالنامه 96

ظرفیــت متروی تهران در حــد دو میلیون نفر در روز باقی 
مانده که در صورت تأمین منابع مالی، قابل افزایش به 5 

تا 7 میلیون سفر در طول 4 سال آینده است.
کاهــش  و  فرســوده  بافت هــای  نوســازی  حــوزه  در 
آســیب پذیری در برابــر زلزله نیــز، اصاح سیاســت تراکم 
فروشــی و راهبــری فعــالان حــوزه صنعــت ســاختمان به 
نوســازی، بارگــذاری و بازآفرینــی در بافت هــای فرســوده 
راهکار اصلی است که بتدریج در حال طراحی و اجرا است.
اما در حوزه مســائل اجتماعی و آسیب ها و معضات 
آن، ما معتقد به اســتفاده از ظرفیت مردم و تشــکل های 
مردم نهاد هستیم، در دوره گذشته بودجه و توان فرهنگی 
و اجتماعــی شــهرداری تهــران، عمدتــاً صــرف فعالیت 
در حوزه هــای غیرمرتبــط و عمومــی بــا ســایر دســتگاه ها 
می شــده اســت که باید این رویکرد به رویکرد تخصصی و 
فراهم کردن زمینه مشــارکت در فعالیت های فرهنگی و 

اجتماعی از سوی مردم تغییر کند.
    فکــر می کنیــد بــا افزایــش بودجه شــهرداری 
تهران و حمایت های دولت می تــوان بر هر کدام 
از این چالش ها فائق آمد یا حداقل بخش هایی از 

آنها را مرتفع کرد؟
بودجه شــهرداری تهران در حال حاضر با رقم بیش از 

17 هزار میلیارد تومان، بودجه مناســبی اســت اما تحقق 
درآمدهای آن و هزینه کرد صحیح و اصولی آن باید مورد 
توجه قرار گیرد. اگر مــا بتوانیم از اعتبارات مصوب دولت 
بــرای توســعه سیســتم حمل ونقــل ریلی در کانشــهرها 
درســت استفاده کنیم، بخشــی از کمبود اصلی تجهیزات 
در متــرو یعنــی دو هزار واگــن برای خطوط شــش وهفت 

مترو حل می شود.
    بــا توجــه به مــوارد فــوق، نقاط قوت شــخص 
شــهردار را در اداره شــهر بیشــتر در چه حوزه هایی 
می دانیــد و فکــر می کنیــد ایشــان به عنــوان مدیر 
ضعــف  نقطــه  دارای  حوزه هایــی  چــه  در  شــهر، 

هستند؟
آقــای دکتــر نجفــی، از مدیران باهــوش و بــا تجربه در 
نظام محســوب می شــوند، ایشــان در حــوزه برنامه ریزی 
تســلط خوبــی دارنــد و بــه نظــر می رســد تیــم ایشــان در 
حوزه عملیاتی و همچنین رســانه برای انعکاس درســت 
فعالیت هــا بــه افــکار عمومــی و کاســتن از نگرانی هــا و 

ابهام های به وجود آمده نیاز به تقویت دارد.
    اگــر شــما بــه جــای آقــای نجفــی بودیــد، از 
چــه شــیوه هایی بــرای اداره بهتــر شــهر اســتفاده 

می کردید؟

محسن هاشــمی 56 ســاله که حالا بر صندلی اول پارلمان 
بهشــت تکیه زده، زمانی نه چندان دور، 13 ســال بر کرسی 
مدیرعاملــی متروی تهران نشســته بــود. او شــاید بهترین 
گزینه ای باشــد که این روزهــا بتواند بی پــرده و حتماً بدون 
قضاوت، عملکرد چندین ساله »کانشهری چون تهران« 
را به چالش بکشــد که بعد از 14 سال مدیریت اصولگرایانه 
به دســت اهالی اصاحات افتاده اســت. او جــزو معدود 
آبانی هــای با اراده ای اســت کــه چه در زمــان »محمد باقر 
قالیبــاف« و چه حــالا در زمــان »محمد علی نجفــی«، به 
خوبی نبض اداره شــهر را به دســت گرفته است. محسن 
هاشــمی اگرچه از دیــد خیلی ها یک شــهردار عالــی برای 
کانشــهر تهــران نامیده می شــود، امــا بخت شــهرداری 
تهــران در هیــچ دوره ای با او یار نبوده اســت. چــه آن زمان 
که در رقابتــی نامنصفانه، نتیجه را به محمــد باقر قالیباف 
واگذار کرد و چه حتــی زمانی که گمانه زنی ها برای آمدنش 
بــه »بهشــت« قــوت گرفته بــود بــا قــرار گرفتنش در ســر 
لیست شــورای شــهر، عطای ریاســت را از »ساختمانی« 
به »ســاختمان دیگر« بخشــید تا با یک خیابــان اختاف، 
به جای »طبقه هفتــم« در »طبقه اول پارلمان بهشــت«، 
بنشــیند! او با وجود همه شــایعات و تشــویق و ترغیب ها، 
حتی بعد از پیروزی پررنگش در انتخابات شورا های 96، به 
رأی یک میلیون و 756 هزار و 86 نفری مردم تهران وفادار 
ماند تــا راه پرحاشــیه »ریاســت« را برای شــخص دیگری 
باز کند! محســن هاشــمی به صراحت می گوید که با کسی 
رودربایســتی ندارد. حرفش اما بر یک پاشــنه نمی چرخد. 
نظر مخالفان را تا آنجا که با منطق و استدلال همراه باشد، 
می پذیرد، هرکه می خواهد باشد...اما شعارش این است! 
»نــه با   ســیاه نمایی مطلــق موافــق ام و نه با ســفید نمایی 
محض«، »واقع بینی« شــاید بهترین شــعاری باشد که او 
در همــه این ســال ها دنبال کرده اســت. گفت و گــوی ما با 
او را در حالی می خوانید که هفته های پر اســترس و شــلوغ 
بودجه بندی 97 گذشــته اســت. اما او قرار است بیشتر به 
وضعیتی اشــاره کند که حالا در شــهر تهران حاکم شــده... 
برای همین از او پرسیده می شود که در شرایط فعلی، تهران 
اصاح طلبانه را چگونه می بیند؟ آیا از اداره شهر با روشی که 
رفیق دیرینه اش محمد علی نجفی در پیش گرفته رضایت 
دارد؟ او بی پرده پاســخ می دهد اگرچه جانب احتیاط را در 

هر نقطه از کامش رعایت کرده است!

حمیده امینی فرد
روزنامه نگار

با پولی کردن شهر مخالفم 
محسن هاشمی در گفت وگو با »ایران« :

    شــما خودتان جزو مدیران با سابقه مدیریت 
شــهری هســتید و کامــاً بــه مســائل و مشــکات 
شــهر آگاهید، با توجــه به ایــن ســابقه، مهم ترین 
چالش های پیش روی شــهرداری تهــران را در چه 
حوزه هایی ارزیابی می کنید و راهکارتان برای حل 

هرکدام از این معضات چگونه است؟
مسأله آلودگی هوا و ترافیک، شاید مهم ترین معضل 
شــهروندان تهرانی باشــد، چالشی که ســامتی و سرمایه 
مادی و معنوی آنان را تهدید می کند، بافت های فرسوده 
و آســیب پذیری در برابر زلزله و مدیریــت بحران نیز یکی 
دیگر از چالش های اصلی مدیریت شــهری تهران است. 
مسائلی نظیر آسیب های اجتماعی و معضات فرهنگی 
و اجتماعــی نیــز بــرای بســیاری از شــهروندان تهرانــی 

آزاردهنده شده.
دربــاره راهکار بایــد نگاهــی واقع بینانه داشــت، ما در 
یــک دوره محدود و با کمبود منابع قادر به حل مشــکات 
نیســتیم اما می توانیــم آنها را کاهــش داده و قابل تحمل 
کنیــم. در مورد مســأله ترافیک و آلودگی هــوا، مهم ترین 
راهکار توسعه حمل و نقل عمومی و انبوه بر، غیرآلاینده، 
منظم و پرسرعت یعنی مترو است که طی سال های اخیر 
و با وجود توسعه زیرساخت ها، به دلیل کمبود تجهیزات، 

اجتماعی
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